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Appendix D  

Listing of Tribes at Hampton Normal and Agricultural Institute 

Tribal Affiliation No. of  

Enrollees 

Tribal Affiliation No. of 

Enrollees 

Apache 20 Oto 4 

Arapaho 10 Ottawa 1 

Arikara 20 Papago 6 

Assiniboin, Canadian 1 Pawnee 23 

Beaver 1 Penobscot 2 

Caddo 4 Peoria 1 

Cayuga 13 Piegan 1 

Cherokee 61 Pima 17 

Cheyenne 17 Poma, Little Lake 1 

Chippewa 51 Ponca 3 

Clallam 3 Potawatomie 10 

Comanche 2 Pueblo 7 

Cree, Canadian 1 Sac and Fox 17 

Crow 6 Seneca 112 

Delaware 1 Shawnee & Absentee  29 

Digger, Paiute 1 Shinnecock 6 

Gros Ventre (Hidatsa) 7 Shoshone 1 

 Hopi 1 Sioux 473 

Kiowa 8 Snohomish 1 

Klamath 1 Stockbridge 19 

Mandan 6 Swinomish 1 

Mashpee 1 Tlingit 1 

Menominee 6 Tuscarora 21 

Miami 1 Ute 1 

Micmac 1 Wailaki 1 

Mission 2 Wichita 5 

Mohave 4 Winnebago 63 

Munsee 1 Wyandotte 1 

Navaho 12 Yaqui 1 

Omaha 64 Yavapai 1 

Oneida 194 Yuki 1 

Onondaga 28 Yuma 5 

  Unknown-Stayed 1 Day 1 

  Total 1,387* 
   Data compiled from “To Lead and To Serve” (Hampton University Museum, 1989) 

*Student count derived from tribal cards located within the Hampton University Archives. Indians who 

stayed a short period of time, children who arrived with their parents, and some work-study students were 

not counted. Every student is documented who attended between the periods, 1878-1923 resulting in a count  

1,451 (Brudvig, 1996). 
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Appendix E 

Federal Policies Impacting American Indians  

The Formative Years (1787-1887) 

1787-

1886 

371 treaties were ratified with the U.S. Government 

1790 Indian Trade and Intercourse Act – placed nearly all interaction between 

Indians and non-Indians under federal, not state control. 

1804-

1806 

Lewis and Clark Expedition – President Jefferson chartered the western 

territory. 

1830 Indian Removal Act – the removal of American Indians from east to the west of 

the Mississippi River. 

1838 “Trail of Tears” – President Jackson sent federal troops to forcibly remove 

almost 16,000 Cherokee who refused to move westward.  

1851 First Treaty of Fort Laramie – forced the Plains Tribes to allow non-Indians to 

pass through their Indian territory.  

1868 Second Treaty of Fort Laramie-guaranteed the Sioux Indians’ right to the 

Black Hills of Dakota.   

 

Allotment and Assimilation (1871-1934) 

1871 Indian Appropriation Act – all Indian policies would be negotiated through 

Congressional statues or executive orders and not treaties.  

1876-

1877 

Battle of Little Big Horn – conflict between General George Armstrong Custer 

and the Seventh Cavalry against the Lakota Sioux. Congress passed a law 

resending the Second Treaty of Fort Laramie, and reduced the acreage of land 

guaranteed the Sioux Indians.  

1878 Hampton Normal and Agricultural Institute – accepted American Indians as 

students. Fort Berthold Reservation sent 32 students.  

1887 General Allotment Act (Dawes Act) – allowed the President to distribute 

portions of certain reservation land to individual Indians.  

1891 A Congressional Act authorized the Commissioner of Indian Affairs “to make 

and enforce by proper means” policies that Indian children attended school 

administered by non-Indians.  

1893 A Congressional Act that allowed the Bureau of Indian Affairs (BIA) to withhold 

rations and annuities from parents who refused to send their children to school. 

1924 Indian Citizenship Act – the extension of citizenship and voting rights to all 

American Indians.  
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Reorganization and Termination (1928-1968) 

1928 The Meriam Report (“The Problem of Indian Administration”) – a report 

commissioned by the Department of Interior in 1926, which focused on poverty, 

health, social and economic conditions, and education.  

1934 The Indian New Deal – John Collier, BIA Director, attempted to endorse the 

revitalization of Indian cultural, lingual, governmental, and spiritual traditions. 

1930s Off-Reservation Boarding Schools closed. Indian students were allowed to attend 

day schools close to their homes. 

1953 Termination – the trust relationship with many Indian Tribes are terminated.  

1956 Relocation Act – allowed the BIA to offer grants to Indians who were willing to 

leave the reservation to search for employment in urban locations. 

 

Indian Self-Determination (1968 – 1982) 

1970 President Nixon delivered a speech which criticized past federal policies, 

officially ended the termination policy, and called for a new period of self-

determination for Indian people.  

1972 Indian Education Act – established funding for special bilingual and bicultural 

programs. Within the U.S. Department of Education, the Office of Indian 

Education was established. 

1975 Indian Self-Determination and Education Assistance Act – allowed for 

maximum participation of American Indians in federal services. Provided 

education and services to Indian children so they could achieve. 

1978 Indian Child Welfare Act – addressed the widespread system of assigning 

guardianship of Indian children to non-Indians. 

 

Self Governance (1982 – Present) 

1982-

1988 

Polices regarding gaming and casinos. 

1990 American Indian Language Act – policy established for American Indians to 

“preserve, protect, and promote the rights and freedom to use, practice, and 

develop American Indian languages.” 

1996 National American Indian Heritage Month – declared by President William 

“Bill” Clinton (November).  
          Sources: History of Victimization in Native Communities, BigFoot, D. S. (Ed.). (2000). 

                          A History and Foundation of American Indian Education Policy, Juneau, S. (2001) 

                          A Chronological History of United States Indian Policy and the Indian Response (2010) 
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Appendix F 

Course of Study by Year 

CLASSES MATHEMATICS LANGUAGE ARTS NATURAL 

SCIENCE 

HISTORY 

JUNIOR CLASS Arithmetic, from 

Long Division to 

Percentage 

Spelling 

Reading 

English Grammar 

Sentence Making 

Geography, 

with Map 

Drawing 

Natural 

History 

N/A 

MIDDLE 

CLASS 

Arithmetic 

completely  

Bookkeeping 

Spelling 

Reading 

English Grammar,     

with Analysis of 

Sentence 

Composition 

Physical 

Geography 

Natural 

Philosophy 

Outlines of 

Astronomy 

History of United 

States 

SENIOR CLASS Algebra 

Geometry 

Spelling 

Reading 

Rhetoric 

Composition 

Physiology 

Botany 

Universal 

History of 

England, in 

connection with 

Reading from 

English Writers 

Science of Civil 

Government  

Moral Science 
Source: Compile by Jones-Oltjenbruns from Francis Greenwood Peabody, 1918  
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Appendix G 

Narratives of the Arikara, Hidatsa, and Mandan Indians 
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The Educational Journal Begins: They Paved the Way 

Group One – November 5, 1878 

 

   

 The students from the Fort Berthold Reservation came to Hampton Normal and 

Agricultural Institute in groups. One could theorize that the elders of the community did not want 

any of the children or young adults to travel such great distances alone. New Town, North 

Dakota, the home of the Three Affiliated Tribes is 1,845 miles from Hampton, Virginia and 

today would take 30 hours and 3 minutes to travel via roadway, or 5 hours by air. However, in 

1878, the trip required that the students travel by rail and water in order to reach Hampton 

Normal and Agricultural Institute. The first group of students included Arihotchkish, Josephine 

Malnourie, Thomas Smith, Sarah Walker, Ecorruptaha, Thomas Suckley, George Ahuka, Anna 

Dawson, Henry Karunach, Thomas Laughing Face, White Breast, and George Sharp Horn. Upon 

their arrival at Hampton Normal and Agricultural Institute, Richard Pratt and the Indian students 

were greeted by Samuel Armstrong, the faculty, and the Florida ex-prisoners (Pratt and Utley 

(ed.), 1964).  

 Student 1: Arihotchkish 

Arihotchkish, whose Indian name was “Long Arm,” was 13 when he entered Hampton 

Normal and Agricultural Institute. Arihotchkish was one of the youngest boys to attend the 

school. He was a member of the Gros Ventre aka Hidatsa Tribe, where his father “Hard Horn” 

was the second Chief. Chief Hard Horn was described as a progressive man, who gave up this 

son to enter Hampton Normal and Agricultural Institute. There was no mention of his mother by 

name, but Arihotchkish was identified as full blood. He did not receive any previous education 

prior to Hampton Normal and Agricultural Institute.  Arihotchkish’s scholarship to attend 
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Hampton Normal and Agricultural Institute was provided by the American Missionary 

Association. Arihotchkish entered Hampton Normal and Agricultural Institute in the Indian 

class. Upon his entrance into the school, Arihotchkish was photographed in Indian dress and in a 

school uniform a few months later. This photograph had been shown over the years when 

discussing the off-reservation boarding school period.   

While a student at Hampton Normal and Agricultural Institute, Arihotchkish learned the 

painting, carpentry, and farming trades. Arihotchkish applied these Tribes during his “outing” 

assignment in the summer of 1880.  Mr. Bradley in Lee, Massachusetts was his “outing” 

supervisor. While employed, Arihotchkish received a wage of fifty cents per day for his work on 

the farm.  

 Although he remained at the school for the duration of the three year term, Arihotchkish 

remained in the Indian class until his departure. Arihotchkish was affectionately welcomed by 

the members of his Tribe upon his return home. He did not regularly attend church upon his 

return home. Shortly after his return home, in the company of his father, Chief Hard Horn, they 

traveled to Fort Buford where Arihotchkish attended Government School for a period of time. 

Arihotchkish died in 1885 of exposure to the harsh weather while stationed near Fort Buford.  

 Student 2: Josephine Malnourie 

Josephine Malnourie was 18 years old when she entered Hampton Normal and 

Agricultural Institute.  She was a member of the Gros Ventre, aka Hidatsa Tribe. Her biological 

father was Charles Malnourie, a Frenchman.  There was no mention of her mother, however, 

Josephine was identified as half blood and she received no previous education. Josephine’s 

scholarship was given by John Southworth. Josephine entered Hampton Normal and Agricultural 

Institute in the Indian class. She left Hampton Normal and Agricultural Institute in September 
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1881 at the end of three years.  She left Hampton Normal and Agricultural Institute still enrolled 

in the Indian class.  

Josephine was employed as a servant and housekeeper upon her return home. Much of 

her work experience was conducted in the home of the missionary, Rev. C.L. Hall. Even with 

limited education, Josephine attempted to teach the young Indian children. In 1882, Josephine 

returned to her father’s home, but performed minimal domestic chores at the local school. In 

1882, she married George Grinnell, a White man, who was described as a “bad man.” The couple 

lived approximately 60 miles from the Fort Berthold Reservation. Josephine came from poor 

conditions and wanted to help and care for her people. She remained married for six years before 

the death of her husband. It was reported that George was killed by Josephine.  It was ruled, 

however, that he died of “natural causes” and she was cleared of all charges. After his death, 

Josephine returned to work as a servant. Josephine passed away on March 13, 1945.  

Student 3: Thomas Smith 

Thomas Smith, whose Indian name was “Nowatesh,” translated as “In the Center,” came 

from the Gros Ventre aka Hidatsa Tribe. He was 15 years old when he entered Hampton Normal 

and Agricultural Institute. Tom was the biological son of Jefferson Smith, a White hunter, trader, 

and Hidatsa interpreter. His mother was Big Chief Woman, a Hidatsa chief’s daughter. Thomas 

was identified as half blood due to the blood line of his parents.  

Thomas’ family held a unique position within the community because his family served 

as mediators between Indians and Whites. Only children of influence were selected to attend 

school during this period. Because of his position within the community, Thomas was allowed to 

attend the Congregational Church missionary school at Fort Berthold even though his Hampton 

records indicated no previous education. Thomas was described as an “excellent” student. 
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Thomas had the support of Rev. Charles L. Hall, the reservation teachers, and the Indian Agent 

and was selected as one of the first students to attend the Hampton Normal and Agricultural 

Institute Indian Program. The American Missionary Association provided the scholarship for 

Thomas’ education.  

 Because the students had a medical check-up prior to their entrance into the school, 

Thomas’ health was described as “good.”  Thomas was trained as an engineer, gaining 

experience in steam and gas fitting care of engines and boilers, while at Hampton Normal and 

Agricultural Institute.  He was experienced in the use of cold chisels, files, and ratchet drills at 

the bench (Young, n.d.).   

For three months prior to his exit from Hampton Normal and Agricultural Institute, 

Thomas participated in the “outing” with a family in Monterey, Massachusetts. He left the school 

at the conclusion of his three year term in September, 1881. Thomas was 18 years old when he 

returned to the reservation and assumed the duties of assistant herder, farmer, and assistant 

engineer, all of the trades that he learned while a student at Hampton Normal and Agricultural 

Institute.  

Thomas was building a stable career and life for himself upon his return home. He wore 

citizen’s clothes and lived the White man’s life. Thomas married a woman from the Hidatsa 

Tribe. After the birth of his first son, Jefferson, Thomas indicated that “he wanted him to be like 

a White man.” Seeing the advantages of an education, Jefferson attended the Carlisle Indian 

School in Pennsylvania, even though Thomas wanted him to attend his alma mater, Hampton 

Normal and Agricultural Institute.  

Thomas’ first wife, “Bird Woman” died in 1891, and in 1893 he married Lucy Styles, a 

member of the Arikara Tribe. Two additional children were born to the couple. Lucy died on 
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January 30, 1900. Thomas then married Lillie Bell, a member of the Hidatsa Tribe in 1901, and 

the couple had six children.  

Thomas functioned as interpreter for Dr. Alfred Bowers with the Hidatsa and Mandan 

communities and ceremonial organizations during the 1930s. Thomas’ contributions in 

supporting the Arikara, Hidatsa, and Mandan people were vital in bridging the differences 

involving Indians and Whites at the beginning of the twentieth century. Thomas died in 1932 at 

his home and was buried in the Congregational Church cemetery in Elbowood.  His plot was 

later moved to Parshall. Unlike the other stories, this story was told by James R. Young, 

Thomas’ great grandson.  

Student 4: Sarah Walker 

Sarah Walker was age 13 when she entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  

Sarah was a member of the Gros Ventre aka Hidatsa Tribe.  She was the biological daughter of 

John Walker and an Indian mother.  Sarah was identified as half blood. She was the sister of 

Mary Walker who also attended Hampton Normal and Agricultural Institute. Sarah received no 

previous education. The children of Mrs. Anson P. Stokes provided the scholarship for Sarah’s 

education. Sarah initially entered the Indian class, but departed having been promoted to the 

Middle class. She excelled in the area of tailoring, and completed her outing in at the Pittsfield, 

Massachusetts home of Mrs. H.M. Pierson.  

Sarah was unlike most Indian students at Hampton Normal and Agricultural Institute in 

that she formed friendships with members of the African American race. Instead of going north 

to participate in the outing, Sarah decided to travel to Richmond, Virginia to vacation with her 

African American friend. Although she asked to spend the entire summer with her friend, the 
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school only approved one month, for they wanted Sarah to be part of the White outing 

community in the north.  

Poor Wolfe, a chief of the Gros Ventres, acknowledged his respect for Sarah in a letter to 

Samuel Armstrong. His letter was translated into English and given to the girls of his Tribe 

offering them encouragement and advice. Poor Wolfe acknowledged that Hampton Normal and 

Agricultural Institute was a nice place, that the teachers were good to the students therefore, his 

heart was glad. He looked forward to Sarah’s return, “only if she had learned to be good and 

wise.” 

Sarah left the school at the conclusion of her term in May, 1884, after the death of her 

mother, at the request of her father, and the insistence of her grandmother. Sarah’s family was 

unable to protect her from “unscrupulous suitors” so she went to the Fort Stevenson School. 

Even at that school she was not protected and returned to Hampton Normal and Agricultural 

Institute in November 1885 and remained until January, 1887. Sarah worked as a teacher for two 

years at the Crow Mission School in Montana, which was started by Rev. Bond. Sarah had 

always wanted to work with the members of Crow Tribe because her mother was a member of 

the Crow Tribe and she was able to speak the language. Sarah served as housekeeper and 

subsequently owned and managed a hotel described as a “fine place” in Montana.  

Sarah married George Pease, a half blood Crow Indian on February 17, 1888 at the 

Montana Industrial School for Indians on Ramona Ranch. The ceremony was performed by Rev. 

H.F. Bond. Sarah was described as a “squaw who kept a nice home, had neat, well kept children, 

was always well dressed herself and was well you might almost call her a lady.” Sarah and her 

husband were the parents of eight boys, and one girl that she named after her Hampton 
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benefactor. George Pease died in 1916 or 1917; both dates were documented in the file of Sarah 

Walker.  

Even after her departure from Hampton, Sarah constantly recalled her days at Hampton 

Normal and Agricultural Institute with pride. She would question the new admission policy for 

the Indian students, since it was her intent to send her older son to the school. Her oldest son 

David attended Hampton Normal and Agricultural Institute for a short period of time, and her 

daughter attended Bacone College in Oklahoma.  

Student 5: Ecorruptaha 

Ecorruptaha (“Looking Around”) was 17 years old when he entered Hampton Normal 

and Agricultural Institute. Neither his father nor mother were mentioned in his file, however, he 

was identified as full blood. His name as given by the missionaries at the Fort Berthold Agency 

should have been spelled, “Ikadaptaha.” Though his health was listed as “poor” he was allowed 

to enter the school, which was contrary to the admissions policy of the school. Ecorruptaha 

entered the Indian class. Even though he was in attendance for a short period of time, his trade 

focused on engineering.  He was described as “being quiet, careful, an earnest student and 

worker.” Neither his teachers nor trade supervisor had to discipline him. He was depicted as a 

favorite student by both Indian and African American students.  

 

 

_______________________ 

Bacone College located in Muskogee, Oklahoma is affiliated with the American Baptist Church. 

The doors of the school opened in 1880 serving students from across the country regardless of 

race, color, or economic conditions. Bacone College is the oldest college of continuous education 

in the State of Oklahoma (Bacone College, 2010).  
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 During the spring, Ecorruptaha’s health declined rapidly. Realizing that his life was 

coming to an end, he requested to be baptized by Rev. Dennison, the chaplain of the school. He 

died in June 1880 at Hampton Normal and Agricultural Institute from the disease of 

consumption. Ecorruptaha is buried in the cemetery at Hampton Normal and Agricultural 

Institute.  

Student 6: Kawhat aka Thomas Suckley 

Kawhat which meant, “Bow Legs” was 12 years old when he entered Hampton Normal 

and Agricultural Institute.  He was a member of the Mandan Tribe. He had no previous education 

prior to his entrance into the school. The American Missionary Society provided the scholarship 

for Kawhat’s education. There was no information available regarding his health, character, 

academics or “outing” experience due to the scarcity of his student file. There was no 

information on Kawhat’s father or mother, but White Breast is listed as his brother. Although his 

brother White Breast is listed as full blood, there was no information indicating the blood line of 

Kawhat and this research cannot determine if they were full or half brothers. Kawhat left 

Hampton Normal and Agricultural Institute in September 1881. Kawhat subsequently took the 

name Thomas Suckley. After his return home, Thomas began to herd cattle. He received 

additional education from Grant’s Institute in Genoa, Nebraska and Carlisle Indian School in 

Carlisle, Pennsylvania. Thomas died while a student at Carlisle on April 16, 1892.  

Student 7: George Ahuka 

George Ahuka, whose Indian name was “White Wolf,” was 21 years old when he 

accompanied Richard Pratt to Hampton Normal and Agricultural Institute.  He was a member of 

the Arikara Tribe. He was the son of Chief “Son-of-the-Star.” There was no mention of his 

mother, but George was identified as full blood. His scholarship to Hampton Normal and 
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Agricultural Institute was given by Mrs. C.O. Chapin.  Having limited education at Fort Berthold 

Reservation, but considered an “earnest, intelligent young man.” George stayed at Hampton 

Normal and Agricultural Institute until he completed his three year term in September 1881. He 

entered the school in the Indian class and left from the same class. Upon George’s entrance into 

Hampton Normal and Agricultural Institute, he had a desire to build carts and wagons, so he 

sought out the trades of shop work and farming. It was his intention to train his people to make 

carts and wagons upon his return to the reservation. George worked as an assistant agency 

carpenter building doors, tables, and bedsteads at a wage of one dollar per day. George tried to 

live the White man’s life, and continued his work, but sickness weakened his body.  He died in 

1884 at Fort Berthold Reservation.   

Student 8: Anna Dawson  

 Anna Rose Dawson, who Indian name was “Spanananadaka” (Wild Rose) was the 

youngest student to accompany Richard Henry Pratt to Hampton Normal and Agricultural 

Institute.  Entering the school at age eight, Anna was accompanied by her mother Mary Dawson. 

Anna Dawson became one of the most noted alumni of the Hampton Normal and Agricultural 

Institute’s Indian Program. Anna was member of the Arikara Tribe.  

Anna received her scholarship from Mrs. William Smith Brown. There was no mention 

within her school record of her biological father by first name but the last name within her 

student record, indicated Dawson. Anna’s blood line was documented as half blood. Mary 

Dawson was described as an intelligent woman who wanted a better and safer environment for 

her daughter. Anna received no previous education prior to her admittance at Hampton Normal 

and Agricultural Institute. Upon entrance to the school, all of the Indians were placed in the 
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“Indian” class. After progressing through the “Indian” class, Anna was enrolled in the “Normal” 

class. 

 During Anna’s first outing experience in 1880, when she was employed for three and 

one-half months by George E. Dresser in Curtisville, Massachusetts. Anna had the same “outing” 

experience placement in 1882. Although wages were usually given to the students, Anna did not 

receive wages for her first two outing experience. She did, however, receive some money from 

time to time when requested. Anna also had outing experiences in Monterey and Longmeadow, 

Massachusetts. Anna’s student records indicated that she had a “good home and a good record in 

every way.” She was described as a “hard worker, but not a good manager.”Anna held many 

occupational positions during and after her time at Hampton Normal and Agricultural Institute 

including, Teacher at Hampton 1885-1887; Teacher at Santee 1890-1893, and Field Matron 

1895-1903.  

 Articles were published in the Southern Workman and Talks and Thoughts magazines and 

indicated the uniqueness of the Indian Program at Hampton Normal and Agricultural Institute. In 

Southern Workman (January 1895), Anna Dawson wrote an article that explained how she was in 

the initial group of students who came to Hampton. Anna discussed her feelings toward Samuel 

Armstrong and Hampton, “I wish I could tell you what General Armstrong’s noble and father-

like life had been and always will be to me. Wherever I review my little life’s history, it begun 

there at Hampton, it is with a keen appreciation of what he has been to it, and a sincere gratitude 

that I had the opportunity of knowing such a man.”   

 Anna graduated in 1885, being the first and only member of the Three Affiliated Tribes 

to matriculate from Hampton Normal and Agricultural Institute.  In 1839, the first state funded 

normal school was founded in Lexington, Massachusetts. The school subsequently moved to 
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Framingham, Massachusetts and is known today as Framingham State University; “the oldest, 

continuously operated public normal school in the United States” (Carden, 2010). After 

graduating from Hampton Normal and Agricultural Institute, Anna entered the Normal School at 

Framingham, Massachusetts and graduated in 1890. She served as a teacher for three years in the 

Santee Training School in Nebraska, before returning east to study Domestic Science.  

 After securing additional education from the School of Domestic Science in Boston, 

Massachusetts, Anna returned to the Fort Berthold Reservation and was appointed field matron 

over the Arikara, Hidatsa, and Mandan females. Due to her education and previous training, she 

created a home that was “an example of inexpensive, tasteful comfort that soon found many 

admirers and not a few imitators” (Folsom, 1904, pp. 374-375).  

 In June 1902, Anna Dawson married Bryon Wilde, an Arikara educated man, who was 

employed as a clerk at the agency. There is no information regarding any natural children born to 

Anna and her husband, but there was a notation of three adopted children to whom she was 

devoted.  

As one of two field matrons at the Fort Berthold Reservation, Anna Dawson Wilde was 

responsible for introducing the women on the reservation to the proper “ways of the White 

women.” This would explain why Dawson Wilde was the only Indian to serve as a field matron 

during the first five years of the program (Emmerich, 1991, p. 212).  

 In 1905, a complaint was filed against Anna Dawson Wilde and her colleague Adeline 

Beauchamp alleging neglect of duties.  The complainant, Mrs. Ella Ripley, a Mandan woman 

from the reservation, asked that Dawson Wilde be removed from the position of field matron. 

The complaint surfaced because of the deaths of Mamie Elder and Esther Crows Ghost from 

tuberculosis. Ripley asserted that Dawson Wilde “failed to visit or help” the women. A petition 
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was secured with 150 signatures for the dissolution of the field matron position on the basis that 

nothing positive had come from that program (Ripley to Commissioner, 1905). After constant 

bickering over the issues surrounding the field matron, Dawson Wilde was allowed to retain her 

position until 1910, when the program was deemed no longer useful to the members of the Fort 

Berthold Reservation (Simonsen, 2002, p.92).  

 Even after her departure from Hampton Normal and Agricultural Institute, Anna Dawson 

Wilde continued to recruit students from the Fort Berthold Reservation to be educated at the 

school. In addition to recruiting, Anna also served as a travel companion to seven students 

attending Hampton Normal and Agricultural Institute in order to familiarize them with their new 

surroundings.  

 Anna and Byron Wilde gave much to their people during a time of difficulty and 

hardship. Bryon Wilde died in 1957. Their adopted daughter and son died in 1961 and 1964 

respectively. As the years passed and Anna grew older, she resided at the Garrison Memorial 

Hospital in Garrison, North Dakota. Anna passed away in 1968.  

Student 9: Henry Karunach  

 Henry Karunach, whose Indian name was “Sioux Boy”, was 17 years old when he 

entered Hampton Normal and Agricultural Institute. He was the son of Hunanche, and was 

identified as full blood. He was a member of the Arikara Tribe. Henry had no previous education 

prior to his attendance at Hampton Normal and Agricultural Institute. The American Missionary 

Association and the Bethany Mission in Brooklyn, New York provided the scholarship for 

Henry’s education.  Henry entered and left Hampton Normal and Agricultural Institute in the 

Indian class. He left the school at the conclusion of his term in September, 1881. 
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 Henry worked at shoemaking and harness mending for the wage of one dollar per day. 

After saving his money for a period of time, Henry returned to Hampton Normal and 

Agricultural Institute in May 1882, and stayed until the expiration of his second term in May 

1884.  Henry believed that he could acquire a better living as a journeyman if he had better skills 

and advanced knowledge of the English language.  

While at Hampton Normal and Agricultural Institute, Henry was described by the 

Superintendent as, “painstaking and earnestly imbued with the desire to elevate his people.” 

Henry took on the role of spokesman for the boys at the Fort Berthold Agency and informed the 

agency officials and other Indians that they would no longer “live like Indians but were going to 

work and show the White man that they could work; that they intend to save their money, and 

some day buy cattle and nice houses with floors, windows and bedsteads, and things like those of 

the White man.” Henry died in June 1888.   

Student 10: Thomas Laughing Face  

 Laughing Face, whose Indian name was “Tiscaufh,” was 17 years old when he entered 

Hampton.  He was the son of “Yellow Horse,” an Arikara warrior.  Laughing Face was identified 

as full blood. He attended the school at the mission for a short period of time before attending 

Hampton Normal and Agricultural Institute. The American Missionary Association provided the 

scholarship for Laughing Face to attend Hampton Normal and Agricultural Institute.  

 Laughing Face served as a wheelwright and engineer for his “outing” assignment while 

in Monterey, Massachusetts. Although he worked for four months, he received no regular wages. 

When he returned to the agency as an assistant herder and farmer, he was paid one dollar per 

day. He left the school at the conclusion of his term in September 1881.  By 1893, Laughing 

Face was known as Thomas. Thomas Laughing Face died in 1884.  
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Student 11: White Breast 

White Breast is the English translation of “Sayedda,” and was 18 years old when he 

entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  He was the brother to Kawhat and a 

member of the Mandan Tribe.  While a student at Hampton Normal and Agricultural Institute, 

White Breast cared for Ecorruptaha, another member from the Mandan Tribe who ultimately 

died from consumption.  

 White Breast left Hampton Normal and Agricultural Institute in the fall of 1880 due to 

an injury sustained in the “sun dance.” Upon his return home, he worked as a carpenter, opened a 

farm and lived what is explained as an “industrious, civilized life, somewhat above the Indian 

standard.” White Breast’s son, Albert Simpson, also attended Hampton Normal and Agricultural 

Institute. White Breast died in 1888.  

Student 12: George Sharp Horn   

  George Sharp Horn, whose Indian name was “Hoonooktewan,” was 19 years old 

when he entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  He was a member of the Arikara 

Tribe. His father was only identified as Indian. There was no mention of his mother, but there 

was an indication that George was full blood. There was no mention of any previous education.  

His health was “poor” which could explain why he died on January 21, 1879 of consumption at 

Hampton Normal and Agricultural Institute. Having died on the campus, he was buried in the 

school cemetery. George was only enrolled at the school for approximately two months, which 

accounted for the lack of information in his student file.   

_______________________________ 

The sun dance is a ceremonial practiced by several North American Indian Nations, which 

included the common features of dancing, singing, and drumming (Sun Dance, 2010).  
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The End of the First Term – Preparing for the Next Group of Students 

Group Two – October 24, 1881 

 

 The second group of students who left Fort Berthold Reservation and traveled to 

Hampton Normal and Agricultural Institute were Mary Walker, White Back, Cracking Wing, 

Deluska, Charles Many Birds, and Susan Nagle. One can speculate that some of the previous 

students returned to the reservation, excited about what they had learned at their new school. 

Since the previous students had obtained a trade, they were able to secure positions within the 

community that would provide a better life for their families.  

Student 13: Mary Walker 

Mary Walker was age 12 when she entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  

Mary, identified as half blood, was the biological daughter of William Walker, an American of 

mixed blood, and an Indian mother. Mary was a member of the Gros Ventre aka Hidatsa Tribe. 

Mary’s sister, Sarah Walker had traveled to Hampton Normal and Agricultural Institute with the 

first group of Indian students. Mary received no previous education.  Miss Thurston provided the 

scholarship for Mary’s education at Hampton Normal and Agricultural Institute. Her entrance 

and exit from Hampton Normal and Agricultural Institute remained within the Indian class.  

Mary returned back to the reservation in May 1884, having completed her three year 

term.  She was described as a “good” student and wanted to remain at the school. She was unable 

to get her father’s permission to stay. Once back on the reservation, she lived with her “heathen 

grandmother” in an environment that would be depicted as difficult.  

In the fall of 1890, she married Edward Nagle, the brother of Susan Nagle, a former 

student at the school. In the marriage was hope that she would have a better life because her 
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husband farmed on a large scale. After Edward’s death, Mary married Peter Fredericks who 

would become incarcerated.   

Student 14: White Back 

White Back (translated from Lashuta), whose Indian name was “Nasudish,” was 14 years 

old when he entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  He was a member of the 

Hidatsa Tribe. His father was “Walks in Ground.” There was no mention of his mother, but 

White Back was identified as full blood. He entered Hampton Normal and Agricultural Institute 

in the Indian class and remained there until he left the school.  

Immediately upon his acceptance to the school, a medical examination revealed that he 

had a disease of the lung which would have immediately voided his acceptance. The agency, 

however, gave him a clean bill of health. White Back was eager to learn, but English was 

difficult for him. Sarah Walker, a fellow classmate and member of his Tribe, served as his 

caretaker and interpreter. He died on January 24, 1882 while at Hampton Normal and 

Agricultural Institute of phthisis. His body was returned to the reservation for burial. 

Student 15: Cracking Wing 

Cracking Wing, whose Indian name was “Sutateish,” was 14 years old when he entered 

Hampton.  He was a member of the Mandan Tribe. His father was “Elk Feather” and there was 

no mention of his mother. Cracking Wing was identified as full blood. He was a student in the 

Indian class at Hampton Normal and Agricultural Institute.   

Cracking Wing was described as a bright and industrious boy, who could speak as many 

as five different Indian languages, and was able to speak English very well. He was described as 

one of the best writers at Hampton Normal and Agricultural Institute.  
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Cracking Wing was able to participate in the “outing” program and was sent to Monterey, 

Massachusetts. During the period 1882-83, he served as a tinman assigned to A.M. Dowd, M.V. 

Thompson, and K. B. Bidwell. He received a modest wage for his services. He was stricken with 

the disease, phthisis and died on April 21, 1884 at Hampton Normal and Agricultural Institute.  

His body was buried at Fort Berthold.  

Student 16: Deluska 

Deluska, whose Indian name was “Hukegadishtish” (Little Pole Cat), was 15 years old 

when he entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  His father was “Plenty Fox,” a 

soldier Chief, but there was no mention of his mother. Deluska was a member of the Mandan 

Tribe and identified as full blood. Receiving a scholarship from Mrs. G.H. Shaw, he entered 

Hampton Normal and Agricultural Institute as a member of the Indian class. There was no 

mention of any previous education, which resulted in his remaining in the Indian class.  

His health was listed as “poor” because he was stricken with consumption upon his 

arrival. Never recovering from his illness, Deluska left the school in June 1883.  Returning home 

with no one to care for him, Deluska died in May 1885. He left a letter for his friends, asking to 

be buried in his school uniform and given a Christian burial.  

Student 17: Charles Many Bird 

Charles Many Bird, whose Indian name was “Batuku,” was 13 years old when he entered 

Hampton Normal and Agricultural Institute. Charles was listed as Mandan and Hidatsa. His 

father was “Old Wolf,” the principal Chief of the Mandans. Although there was no mentioned of 

his mother. Charles, however, was identified as full blood. 

On the second recruitment trip for students, one space was available.  Chief Old Wolfe 

asked if his son, Many Birds could attend Hampton Normal and Agricultural Institute. The 
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recruiter agreed to wait until the following day before leaving for Hampton Normal and 

Agricultural Institute to allow Many Birds to return home from the Little Mission River and 

travel with the other students. Mrs. Mary Louise Joy provided the scholarship for Charles Many 

Bird to attend the school.  

Charles Many Bird ran away from his Massachusetts “outing” assignment in 1884 in an 

effort to return to the reservation. While waiting for the train on the platform, his hat blew off 

and in an attempt to recover it, he tumbled from the platform; breaking his leg which resulted in 

an amputation. He did not return to Hampton Normal and Agricultural Institute, but once back 

on the reservation he enrolled in the Fort Stevenson School where his education continued.  

Charles Many Bird died in January 1889. 

Student 18: Susan Nagle 

Susan D. Nagle was 10 years old when she entered Hampton Normal and Agricultural 

Institute.  She was the biological daughter of John Nagle, a White German man, with no mention 

of a mother. Susan was a member of the Mandan Tribe and was identified as half blood. She 

received no previous education before coming to Hampton Normal and Agricultural Institute.  

Miss Thurston provided Susan’s scholarship.  Upon entering Hampton Normal and Agricultural 

Institute, she was placed in the Indian class.  

Susan left the school at the conclusion of her first term in October, 1884, because she 

could not obtain permission to remain. Susan returned home to a life that was not pleasant. One 

year later, in November 1885, she returned to Hampton Normal and Agricultural Institute with 

Miss Grace Howard, a staff member of the Industrial School in Crow Creek. Susan’s tenure at 

the school lasted until September 1889. Once completing her seven years at Hampton Normal 
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and Agricultural Institute, Susan worked for Grace Howard and assisted her with domestic 

chores.   

Susan’s first husband was the half brother of George Pease, the husband of Sarah Walker. 

Sarah also attended Hampton Normal and Agricultural Institute. Susan had eight children with 

her second husband, Joseph Cooper, and lived near Billings, Montana. Of their eight children, 

five received an education at Crow Creek Agency in Montana. A third marriage followed for 

Susan to Joseph Tracts. Upon her visit to Hampton Normal and Agricultural in 1910 she 

disclosed that she had nine children who ranged in age from two to 18 years old.   

Arikaras Arrived in Significant Numbers 

Group Three – October 14, 1897 

 

The Three Affiliated Tribes had membership representation at Hampton Normal and 

Agricultural Institute, but the Arikaras had more students in attendance than the Hidatsa and 

Mandan. All the students who came in the third wave were members representing the Arikara 

Tribe to include Guy Bateman, Stella Bear, Mason Jones, Hilda Sitting Bear, and Lottie Rose 

Styles.  

Student 19: Guy Bateman 

  Guy Bateman, whose Indian name was “Psychie,” was 17 years old when he entered 

Hampton Normal and Agricultural Institute.  His father was identified as Bear Eyes and Guy was 

identified as full blood. Upon his entrance into the school, his health was described as “poor” due 

to his affliction with consumption, which is known today as tuberculosis.  Even with illness, Guy 

worked very hard at the school. Guy attended Hampton Normal and Agricultural Institute after 

attending schools in Fort Stevenson and Elbowoods, North Dakota. Due to his previous 

education, Guy entered the school in the Preparatory class and left from the Junior class.  
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  Guy’s outing for three months involved working for Mr. Whitbeck from Mt. Washington, 

Massachusetts.  He earned a total of $35 for his carpentry work. Guy did not enjoy his 

assignment and wanted to leave his employment because of the lack of food he received. Many 

of his meals consisted of “bread and butter.” Even though his specific illness was not disclosed, 

Guy indicated that the lack of food contributed to his weak body, which interfered with his 

ability to get well. He left Hampton Normal and Agricultural Institute in June 1899 due to ill 

health, and passed away in June 1900.  

 Student 20: Stella Bear   

  Stella Bear, whose Indian name was “Stanaha” (Buffalo Woman), entered Hampton 

Normal and Agricultural Institute with group three. Stella left Hampton Normal and Agricultural 

Institute in 1903, and married James Eagle. Stella’s student file is missing from the Hampton 

University Archives. The information obtained from Dr. Jon L. Brudvig’s 1996 dissertation 

entitled, Bridging the Cultural Divide: American Indians at Hampton Normal and Agricultural 

Institute, 1878-1911, provided the limited background on this student.  

  Student 21: Mason Jones 

Mason W. Jones whose Indian name was “Nados naukadh” was 15 years old when he 

entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  He was the son of Crow’s Ghost. Mason 

was identified as full blood. His Indian mother died in child birth. Before his entry into Hampton 

Normal and Agricultural Institute, Mason received two or three years of education at the 

government school at Fort Stevenson, North Dakota, and one year each at the government 

schools in Elbowoods and Armstrong in North Dakota. 

Mason had three “outing” assignments; 1898, one for Isaac King in Amherst, 

Massachusetts; and two in 1899, for J. H. Field and Edward Holmes both in Sheffield, 
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Massachusetts. He performed carpentry and green house duties.  Mason left the school on June 

13, 1900, at the conclusion of his term. 

 Upon returning home, he worked as a clerk in a coal mine, and farmed with his brothers. 

He lived near other Hampton Normal and Agricultural Institute students; Stella Rogers, Edward 

Badger, Alfred Andrews, and Peter Beauchamp.  In 1902, Mason married Fannie Perkins, a 

Hampton Normal and Agricultural Institute student; however she passed away in May 1903. By 

October 1903, Mason was in ill health, but he still managed to travel to Oklahoma to visit 

friends. Mason’s second wife, Julia Howe, described as a “widow; old and unprogressive.” 

Mason Jones died on July 2, 1914.  

Student 22: Hilda Sitting Bear 

Hilda Sitting Bear was 11 years old when she entered Hampton Normal and Agricultural 

Institute. Her biological father was “Sitting Bear,” an Arikara Chief, and her mother was 

described as Indian.  Hilda was identified as full blood. Her father had many wives and children. 

Hilda received an education at Fort Stevenson and Fort Berthold prior to her entry into Hampton 

Normal and Agricultural Institute.  

Hilda was described as small in stature; therefore, other tribal members living at 

Hampton Normal and Agricultural Institute within the Winona Cottage took care of her. The 

Winona was the Indian girls’ dormitory at the school. When the other Indian female students left 

for their summer “outing” Hilda was left behind. This writer would surmise that she had to 

remain because of her size, since many documents referred to her as “Little Hilda Sitting Bear.” 

Because of Hilda’s age and size, initially, she could not participate in the outing experience. The 

African American girls took her into their dormitory, Virginia Hall, and adopted her as one of 

their own.  
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Subsequently, Hilda’s outing included work in Ira, New York where she was employed 

for three and one-half months for room and board. In 1899 she was assigned to work with the 

family of Mrs. George White in Everett, Massachusetts. She worked for Mrs. James Twing of 

Monterey, Massachusetts for four months in 1900. Hilda was paid seventy-five cents per week, 

but did not like receiving the money on a weekly basis. Therefore, she was given money “every 

once in a while.” Toward the end of that assignment, her employer became ill, causing Hilda to 

perform more household chores, in which she was paid one dollar per week.  

On October 29, 1900, Hilda left Hampton Normal and Agricultural Institute at the 

conclusion of her time.  Even after her departure from the school, she remembered her time at 

Hampton Normal and Agricultural Institute, and publicly wrote of her appreciation of her time 

there. She continued her education at Haskell in Lawrence, Kansas. Hilda married Mr. Wilkerson 

(no first name was indicated in her record).  Hilda passed away in April 1908. 

Student 23: Lottie Stiles 

Lottie Rose Stiles, whose Indian name was “Yellow Wisa or Bear Woman,” was 14 years 

old when she entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  Some of the documents 

spelled her surname as Styles.  Her father was Little Crow and mother described as Indian.  

Lottie’s blood line was full blood. For a period of four years, she received her previous education 

at the government schools in Fort Stevenson and spent two and one-half years at Elbowoods, 

North Dakota.  Her scholarship to attend Hampton Normal and Agricultural Institute was 

provided by the Massachusetts Indian Association. Lottie entered Hampton Normal and 

Agricultural Institute in the Preparatory Class because of her previous education.  

Lottie’s outing job was to serve as a general housekeeper to Dr. Green of Southbury, 

Connecticut. She worked at his private home for a period of ten weeks earning one dollar and 
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fifty cents per week. She received no clothes or presents from her employer which was different 

from other Indian students. Lottie never ate any of her meals with the family when Dr. Green 

was home. Lottie did not enjoy her work assignment. She liked Mrs. Green, but had no respect 

for Dr. Green since it was reported that he physically abused his wife. Unlike the other Hampton 

Normal and Agricultural Institute students, Lottie liked nothing about her “outing” experience 

and desired not to go there again. Lottie complained that Dr. Green looked down on “Indians and 

Colored people, indicating that the Colored were not human.” Lottie reported that Dr. Green 

would enter the room of the girls in the morning before they dressed and would hang around in 

their bedroom.  

Lottie completed her three year term on October 29, 1900. She returned on October 2, 

1901 and stayed until June 11, 1903. This time she was released due to a record of “bad conduct 

and corrupting influences.” Lottie was a member of the Senior Class when she left school.  Her 

allegations of misbehavior where never proven.  

Lottie enjoyed her job at the Teacher’s Club once she returned home. The Teacher’s Club 

acquired the name, The Susans, which was a literary society named in honor of staff member, 

Susan Longstreth. Only those females who were of the best character and talent could be part of 

the society. Elections took place at the club and Lottie was elected as one of the two reporters. 

Expressing an interest in nursing, Lottie traveled to Brooklyn, New York to enter the German 

Hospital to complete her coursework in nursing.   

Lottie worked in the areas of cooking, sewing, and general housekeeping. She could be 

considered a wonderer, because in 1900, she returned home to Fort Berthold where she had an 

“excellent record under trying circumstances.” In November, 1900, she indicated in a letter that 

she “Would try to stand against all the trials and temptations and was sure that the Lord would 
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guide her.” She returned to Hampton Normal and Agricultural Institute for two years before 

returning home to Fort Berthold where she remained for only one week. She then went to 

Pennsylvania, where she entered Carlisle Indian School until she graduated in 1908. German 

Hospital in Brooklyn, New York served as her training site until January 1909. Lottie left the 

school after a “misunderstanding” with the head nurse. After she left German Hospital, she 

traveled back to Carlisle, but was not allowed to stay because she had previously graduated. She 

then worked in the nursing field in Merchantville and Camden, New Jersey. She found her way 

to Chesterton, Indiana for two years where she worked as a housekeeper. In 1914 she returned to 

Fort Berthold and Elbowoods, North Dakota, working as a housekeeper. By 1918, she was living 

with her three children; two girls and one boy in Camden, New Jersey. Her husband, Mr. Hosie, 

a Scotchman, worked in the shipyards of Camden, but left to serve in the war. Lottie remained in 

Camden with her children for approximately one year. There was gossip within Camden 

surrounding her, so “the people” felt that she should leave and be with her husband.  

The Arikara Continued to Arrive: 

Group Four – June 8, 1898 

 

  The Arikara elders and parents, seeing the benefits of educating their children and young 

adults, continued to send them to Hampton Normal and Agricultural Institute. The largest group 

of Arikara students was represented by Alfred S. Andrews, Peter Hayward Beauchamp, Agnes J. 

Gillette, Fannie Emma Perkins, Stella Elizabeth Rogers, Albert H. Simpson, Joseph Wilkinson 

and Edward Wilson Badger.  

 Student 24: Alfred Andrews   

  Alfred Solomon Andrews, whose Indian name was “Nudcadit,” was 18 years old when 

he entered Hampton Normal and Agricultural Institute. Neither his biological mother nor father 
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is listed in his records, but “Yellow Bird” is identified as his stepfather. Alfred was full blood 

with eight siblings, including Stella Rogers, his sister, who also attended Hampton Normal and 

Agricultural Institute.  Alfred was given his last name while at Fort Stevenson School. Alfred 

had a cousin whose last name was Andrews, but the school thought that they were brothers and 

gave him the same last name. Alfred came from a family of promise; his stepfather had over 

three hundred acres of land, 20 heads of cattle, and 26 heads of horses, of which three belonged 

to Alfred.  

Alfred had five years of previous education at the government school at Fort Stevenson, 

North Dakota, and three years at the government school at Elbowoods, North Dakota. Therefore, 

he was placed in the Junior class upon entering Hampton Normal and Agricultural Institute. 

Alfred’s scholarship was provided by Mr. Justus Hotchkiss. Alfred was one of the first students 

to complete the application for admission to Hampton Normal and Agricultural Institute.  

  Alfred had experience in farming and tailoring. His “outing” experiences included 

placements in Pottsville, Amherst, and Sheffield, Massachusetts. His outing records indicated his 

performance was rated from “fair” to “good.”  Alfred was not pleased with his farming 

assignment and wanted to gain experience in a city environment.   

Alfred was allowed to return to Hampton Normal and Agricultural Institute as a member 

of the Junior Preparatory Class, after his 1902-1903 “outing” experience. Alfred had a persistent 

cough, and after a physical examination, it was determined that he had lung disease. He left the 

school in November 1903 at the conclusion of five years due to his health issues.  

 In addition to serving as an Assistant Engineer at Elbowoods School, Alfred played with 

the Indian Band in St. Louis, Missouri; serving as the band leader. He continued his education at 

Brown Business College, in Sioux City, Iowa. Mr. W.A. Warriner, President of Brown Business 
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College, indicated in a letter to Mr. Hollis Frissell, second Principal of Hampton Normal and 

Agricultural Institute, that Alfred had come to the school under the false pretense of being a 

student, so that he could participate in the orchestra. Upon Alfred’s arrival at Brown, housing 

was located and a place found for him to work, however, he did not like the work assignment, 

“because it was too hard for him.” The school found another work assignment for him that he 

once again terminated. Alfred located his next work assignment, but due to illness, it was not 

completed.   

Alfred was diagnosed with consumption and advised to go South because the climate 

would be better for him. Due to his illness, he was unable to pay his room and board expenses. 

Alfred sold his instrument and secured enough money to travel to Pawnee, Oklahoma. It was 

later determined that the instrument was not sold, but deposited with the music firm of Dean and 

Son as security for the $25 that he was advanced in order to go to Oklahoma.  

By April 1904, Alfred’s health improved to the point that he accepted a position in the 

office of the superintendent and was teaching amateur band in the evening. The salary given to 

Alfred was “$25 per month, in addition to first class board and lodging.” Alfred served in a band 

that played at the St. Louis World’s Fair in 1904. Alfred died in 1906.   

Student 25: Peter Beauchamp 

  Peter Hayward Beauchamp entered Hampton Normal and Agricultural Institute at age 17. 

His father was Peter Beauchamp (Sr.), a man of French descent, who held the position of police 

captain and farmer. Peter (Sr.) was “one of the first settlers at Fort Berthold Reservation.” Peter’s 

(Jr.) Indian name was “Sitting Bull,” not to be confused with the famous Sioux leader. His blood 

degree included a French father and a one-half White mother. His mother’s Indian name was 

“Woman-Who-Goes-Out.” Peter’s father had six other children, and his mother had two children 
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from a previous relationship. Peter had always lived with his aunt, Mary Bear at Fort Berthold 

Reservation. Peter (Jr.) had 12 years of previous education; eight years at the government school 

in Fort Stevenson, North Dakota, and four years at the mission school at Fort Berthold, North 

Dakota before he entered Hampton Normal and Agricultural Institute. Peter’s scholarship was 

provided by Miss Mary J. Bryce. Peter’s father died when his son was six years old. In today’s 

society, there is documentation that indicates that the absence of a father can impact a child, 

especially a male child, in a negative manner. This may have been true in Peter’s (Jr.) case, since 

his school record indicates that over his four year period at Hampton Normal and Agricultural 

Institute, he had three offenses and his final conduct record indicated “poor.”  

  Peter was assigned to “outing” assignments in South Egrermontt, Sheffield, Conway, and 

Reading, Massachusetts. He earned a wage ranging from eight dollars per month up to $28 for 

the entire time of three and one-half months. He concluded his term on January 2, 1902.  

  Rev. C.L. Hall expressed his disappointment in Peter upon his return to the reservation. It 

was intimated that Peter had been avoiding the Reverend because he was forced to leave 

Hampton Normal and Agricultural Institute. Rev. Hall wanted to know the truth, so that he could 

assist Peter in any way possible. It was stated in a letter that Rev. Hall did not have much 

confidence in Peter’s word.  

  Upon returning from Hampton Normal and Agricultural Institute, Peter worked as a 

farmer, teacher, and minister. During all of his work experiences, he was evaluated as 

“successful, doing well, splendid leader, and one of the best.” Peter married Adeline Powell, a 

White missionary teacher. He was the father of two girls, and one son, whom he hoped would 

attend Hampton Normal and Agricultural Institute. Peter was one of the successful Indian 
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farmers and it was expected that he would share his knowledge with the other members of the 

Tribe. Peter was elected to the position of tribal chief. 

Student 26: Agnes Gillette  

  Agnes J. Gillette, whose Indian name was “Skaka” (Raven Woman), was 14 years old 

when she entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  Her father was “Pretty Crow” and 

her mother was only identified as Indian, making Agnes full blood. She had nine years of 

previous education at the government school at Fort Berthold, North Dakota.  

Agnes had a hard time trying to convince her “people” to allow her to come to Hampton 

Normal and Agricultural Institute. Her family grew tired of her constantly asking to attend the 

school, and, with her brother’s coaxing, the family relented. Agnes had two brothers who 

received an education at the Santee School and were government employees so the family felt 

she could achieve the same. Because of her previous education Agnes entered Hampton Normal 

and Agricultural Institute in the Preparatory class.   

Agnes’ outing duties were performed in 1898 and 1899 respectively. She earned $1 per 

week for fifteen weeks during her first assignment with Mrs. Smith in Monterey, Massachusetts. 

The second assignment was at the same location where she earned $22 for the entire stay.  

   On July 8, 1900, Agnes died of consumption at Hampton Normal and Agricultural 

Institute. Her remains were sent back to the Fort Berthold Reservation.  

Student 27: Fannie Perkins 

  Fannie Emma Perkins, whose Indian name was “Sadigusu” (Big Horn Woman), was 16 

years old when she entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  Some documents 

spelled her first name as Fanny. Her biological father was “Four Rings” and was part French.  

Her stepfather was “Yellow Bear,” and her mother was identified as Indian. Fannie was 
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identified as full blood. She had five years of education at the government school at Fort 

Stevenson, North Dakota, and four years at Fort Berthold, North Dakota. Fannie was accepted in 

the Preparatory class at Hampton Normal and Agricultural Institute due to her previous 

educational experience.   

During this time, the older girls had no desire to leave home to attend Hampton Normal 

and Agricultural Institute. The members of the Three Affiliated Tribes were bitterly angry about 

letting the females leave the reservation. Prior to the departure of one of the recruiters, Fannie 

Perkins approached the recruiter and indicated her desire to attend Hampton Normal and 

Agricultural Institute.  

  Fannie performed three outing assignments with Mrs. Alice Skilton in Morris, 

Connecticut. There she performed general housework, earning one dollar and fifty cents per 

week. Her work performance was described as good, and the employer enjoyed having her there. 

It was indicated that Fannie’s health was not very good while at the school.  

On October 28, 1901, she left Hampton Normal and Agricultural Institute at the 

conclusion of her three year term. After her departure, Fannie wrote at least one article for the 

school newspaper, “Talks and Thoughts.” After she left the school, she went to Shell Creek to 

assist Miss Huffman in performing housekeeping duties. In 1902, she married Mason Jones, an 

Indian student who attended Hampton Normal and Agricultural Institute. Fannie died in May 

1903.  

Student 28: Stella Rogers 

  Stella Elizabeth Rogers, whose Indian name was “Stuwhsakawa” (Cedar Woman), was 

19 years old when she entered Hampton Normal and Agricultural Institute. Her biological father 

was “Good Face” and her stepfather was “Yellow Bird.” Her mother was identified as Indian, 



 

282 

 

making Stella full blood. Her brother was Alfred Andrews who also attended Hampton Normal 

and Agricultural Institute. When Stella was four years old her biological father passed away. 

Grandparents took care of Stella and Alfred.  Stella was very young when she went to live with 

her grandparents, she did not know her natural mother. Her grandparents wanted Stella to secure 

an education. She had ten years of education at the mission school at Fort Berthold, North 

Dakota before going to Hampton Normal and Agricultural Institute.   

  In 1898, Stella was assigned to Mrs. Mary C. Wilcox in Monterey, Massachusetts.  

 In 1899, she worked for three and one-half months for Mrs. Jason E. Parker, earning $18.75 for 

her entire stay. In 1900, Stella worked for three and one-half months for Mrs. Kimball in 

Newport, Rhode Island. She earned a wage of one dollar and fifty cents per week. Her last 

“outing” was for six months for Rev. J. L. Wyckoff in North Woodbury, Connecticut. Stella 

earned two dollars per week.  

On October 28, 1901, Stella left Hampton Normal and Agricultural Institute at the 

expiration of her term. In December 1904, she married Lawrence White Owl.  By 1918, Stella 

Rogers was married to Howlingwolf Wolfe and they had two boys. Stella and her husband were 

both active members of the church. Stella was employed as an assistant in the school laundry and 

also served as the organist for her church. 

Student 29: Albert Simpson 

Albert H. Simpson was 19 years old when he entered Hampton Normal and Agricultural 

Institute.  He was the biological son of White Breast, a former student at Hampton Normal and 

Agricultural Institute and part of the first group of students to attend the predominantly African 

American school. George Wilde was Albert’s stepfather. There was no mention of his mother but 

Albert was identified as full blood. His previous education included five years at the government 
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school at Fort Stevenson, North Dakota, and two years at the government school at Fort 

Berthold, North Dakota. 

Because Albert could read, he sought out newspapers at an early age. One evening he 

spotted a newspaper article discussing Hampton Normal and Agricultural Institute, so he decided 

that he wanted to attend the school. Seeing the buildings and cities during his journeys and then 

people of Hampton, Virginia propelled Albert to work hard. He attended school five days a week 

and worked for one and a half days. Arithmetic was his favorite subject. Albert also participated 

in the military drill six days per week. Albert had a desire to help his people once he returned 

home.  While at Hampton Normal and Agricultural Institute, Albert had four discipline offenses. 

Even though his student record did not disclose his infractions, Albert noted that, “he had met the 

difficulties and stumbling blocks in his school life, and “when I fall I rise again.”  

Albert spent the winter months on farms in Massachusetts, learning what outdoor life was 

like in New England. Albert was a skilled blacksmither and could make anything asked of him 

within his trade. In 1898, Albert was serving his outing with Mr. Jones in New Hartford, 

Connecticut for three and one-half months. His wages during that time were $24 for the entire 

period. In 1899, Mr. Francis Howland from Conway, Massachusetts was his employer. Albert 

earned $10 per month while employed for five months. Albert’s final work experience was with 

Mr. L. A. Shaw in East Amherst, Massachusetts earning fifteen dollars per month. Albert stayed 

with Mr. Shaw for eight months.  
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 While at Carlisle Indian School, Albert was called “Scoop.” In 1906, Albert joined the 

Invincible Debating Society at Carlisle Indian School. In 1907, Albert went to Fort Defiance, 

Arizona to work and it was reported that he enjoyed his employment. Albert took commercial 

courses at Haskell Institute but failed to get his diploma in 1909. By 1911, Albert was married 

and working as a Postmaster’s Clerk and Bookkeeper in Elbowoods, North Dakota. Albert 

became an Arikara Chief.  Albert died on May 11, 1957.  

Student 30: Joseph Wilkinson 

 Joseph Wilkinson was 21 years old when he entered Hampton Normal and Agricultural 

Institute. He was the son of John Wilkinson, a White man, and an Indian mother. Joseph’s blood 

line is half blood. His father died in 1882 and his mother in 1884. Joseph received four years of 

education at the mission school at Fort Berthold, North Dakota, and three years at the Santee 

Mission.  

  In the period 1898 to 1901, Joseph worked in the outing program in Conway and South 

Amherst, Massachusetts. In 1898, he worked for Mr. H.P. Bridgeman for three and one-half 

months at eight dollars per month. His 1899 work was performed at the same location, but he 

earned ten dollars per month. His final outing was with Mr. B.S. Graves earning fifteen dollars 

per month. Joseph saved the money from his earnings, accumulating over $100 to take home. He 

left the school at the conclusion of his term on December 23, 1901. He worked as a farmer once 

he returned home, and died on February 12, 1914.  

_____________________ 

The Invincible Debating Society was an offshoot of The Standard Debating Society, which was 

the oldest Literary Society at Carlisle Indian School (Chapman, 1970). 
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 Student 31: Edward Badger 

  Edward Wilson Badger, whose Indian name was “Sunukadog” (Badger), was 19 years 

old when he entered Hampton Normal and Agricultural Institute.  His father was identified as 

Frank Wilson.  There is no mention of his mother, but Edward was identified as half blood.  

Edward had three years of education within the day school at Fort Berthold and five years 

at the Santee Mission. Miss Learned was assigned to pay Edward’s scholarship to Hampton 

Normal and Agricultural Institute, but failed to pay the money. However, he was allowed to 

continue his education at Hampton Normal and Agricultural Institute.  In 1899, his scholarship 

was paid by Mrs. John M. Welsh. Edward did very well while a student at the Santee Mission 

and looked forward to attending a school where he could take advantage of the opportunities to 

complete his education. Edward was described as “a boy of first rate character and considerable 

ambition.” 

Edward performed his outing work assignments for Mr. Lewis Taylor in North Amherst; 

Mr. M.W. Andrus in Sheffield; and Mr. Saul Newell in Great Barrington, Massachusetts. 

Usually, the outing experience started after the school year ended, however, Edward requested to 

start this work in April. The reason for the request was to earn enough money so that he could 

pay a debt that was owed the local store in his home town. Edward allowed his parents to charge 

merchandise at the store under his name, therefore he felt an obligation for his parent’s debt. He 

concluded his term at Hampton Normal and Agricultural Institute on December 23, 1902. He 

returned home because his family needed him. He felt an obligation to return to the reservation 

even though “his head and hands were empty.”  Upon his return home, Edward worked as a 

farmer and assistant carpenter. Many opportunities awaited Edward including serving as a 

delegate to the Mission Meeting at Standing Rock. Edward married Edith Sitting Bear and 
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together they had three children. In 1919, he was nearly blinded with trachoma, a contagious eye 

disease.  

The Outsider: She Came From Montana 

Group Five - September 25, 1903 

  

  Although she did not live on the Fort Berthold Reservation, Cordelia Reed also attended 

Hampton Normal and Agricultural Institute. This researcher was not sure if the current members 

of the Three Affiliated Tribes were aware of her existence. When given the names of the students 

who attended Hampton Normal and Agricultural Institute, Cordelia Reed was not mentioned.  

Student 32: Cordelia Reed 

Cordelia Reed (Meitcha) was 18 years old when she entered Hampton Normal and 

Agricultural Institute.  She was a member of the Gros Ventre aka Hidatsa Tribe, however, she 

never lived with the three tribes as a child. Her biological father was Edward Reed, a White man, 

and her mother was Helen LaPeck, a Gros Ventre (Hidatsa) Indian of French descent. Cordelia’s 

blood line was half blood. Her brother, Frank Reed, served as her guardian after the death of her 

mother in 1894 and father in 1898. Cordelia and her four siblings were placed in catholic 

schools.  

Unlike the other students who went to Hampton Normal and Agricultural Institute from 

North Dakota, Cordelia was the only Hidatsa who came from Montana. Cordelia attended 

catholic schools for 11 years.  During that time she learned to play the piano and guitar. Cordelia 

received her previous education from St. Xavier and St. Peters Missions. Because of her previous 

education, she was placed in the Preparatory class at Hampton Normal and Agricultural Institute. 

Her academic scholarship was provided by Mrs. S.P. Avery. However, while at Hampton 

Normal and Agricultural Institute, Cordelia’s school record was not very good.  She was asked to 
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leave the school because of her lack of educational progress, and was advised to obtain 

employment.  

The first two years of her outing experience was with Mrs. S.A. Whittlesey in Morris, 

Connecticut. The first year she earned two dollars per week for 17 weeks and then $32 dollars 

for the four month period the following summer. In the third year, she worked for Mrs. C. 

Nicholas in Richmond, Massachusetts earning three dollars a week for four months.  

In June, 1908, Cordelia left Hampton Normal and Agricultural Institute.  In 1908, she 

obtained work as a cook at the Tongue River School. Cordelia married Pretty Eagle (Mr. Spang) 

and had three children, including a set of twins, one of which died.  

The Last of the Three Affiliated Tribes Enters Hampton Indian Program: 

May 1909 

 

  The final student from Fort Berthold Reservation to attend Hampton Normal and 

Agricultural Institute was Millie Anderson.  

 Student 33: Millie Anderson 

  Millie Anderson, whose Indian name was “Stakakaa” (Lady in Field), entered Hampton 

Normal and Agricultural Institute in May 1909 and departed in 1911. Millie was a member of the 

Arikara Tribe. She became a nurse after studying at the Evangelical Hospital and Deaconess 

Home in Bismarck, North Dakota. The student file on Millie is missing from the Hampton 

University Archives, which accounts for the limited amount of information.  
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Appendix H 

Photograph of Indian Boys on Arrival at Hampton Normal 

and Agricultural Institute 

        

 

 

            Source: An Indian Boarding School Photo Gallery Retrieved from: 

http://www.english.illinois.edu/maps/powers/a_f/erdich/boarding /gallery.htm. 

  

 

http://www.english.illinois.edu/maps/powers/a_f/erdich/boarding%20/gallery.htm
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